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NOTAT

Bilag 5 – Initiativer der kræver politisk afklaring

Helt generelt vil forvaltningen gøre opmærksom på, at corona-krisen og der-
af følgende nedlukning af store dele af samfundet betyder, at flere områder 
får økonomiske udfordringer, der skal håndteres efterfølgende. Det drejer sig 
f.eks. om manglende indtægter (svømmehal, kollektiv trafik) eller øgede ud-
gifter (værnemidler, flere ledige).

5. Der skal findes utraditionelle løsninger mht. hjælp til kulturinstitutio-
ner, klubber, events og lignende. Gerne via voucher til billetter gen-
nem skoler og daginstitutioner (fx 100 kr. pr. barn) og/eller delvis 
dækning af dokumenteret mistede billetindtægter. Forvaltningen ud-
arbejder konkret forslag (forslag fra BUU og KFU).

De foreslåede initiativer understøtter grundprincipperne fra blandt andet 
Puljen til kulturelle formål og Åben Skole.

Generelt er der et behov for at initiativer strækker sig ind i 2021, da vi end-
nu ikke ved hvornår hverken kulturaktører eller skole, dagtilbud eller andre 
mulige ”modtagere” af kulturtilbud kan åbne igen og er oppe at køre for fuld 
styrke igen.

Derudover kan nogle initiativer kræve længere planlægning, og flere initiati-
ver vil have brug for at blive videreført i 2021 for at opnå en effekt.
Slagelse Kulturråd påpeger, at det lige nu er utroligt usikkert hvilke konse-
kvenser coronakrisen får for kulturlivet i kommunen. Ingen ved endnu hvor-
når restriktionerne ophører, og ingen ved hvordan brugerne af kulturtilbud-
dene vil reagere efterfølgende – vil de have lyst til at deltage i store forsam-
linger, køber de billetter på forhånd osv. Derudover samles mange arrange-
menter nu i sensommeren og efteråret, og der kan bliver ”kamp” om gæ-
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sterne. Det er derfor ikke sikkert kulturlivet har overskud til at indgå i initia-
tiverne før senere på året.

Forslag til initiativer
a) Partnerskaber på skole- og dagtilbudsområdet
b) Vouchers/entrebillet
c) Medlemskab/årskort
d) Indkøb af flere klip til kulturbussen
e) Pulje til transport
f) Del af anlægsbudget til kunst

a. Partnerskaber på skole- og dagtilbudsområdet
Partnerskaberne på skoleområdet kender vi fra idræts- og foreningslivet.
Det har givet rigtig meget værdi på skolerne ift. af kunne benytte instruktø-
rer og evt. faciliteter i idrætsundervisningen, og herigennem give børnene et 
langt bredere indblik og kendskab til forskellige idrætsgrene og foreninger.
To af kommunens store kulturinstitutioner, Slagelse Musikhus og Guldager-
gaard, der begge modtager kommunalt driftstilskud, har givet udtryk for, at 
de kunne være interesseret i at udbygge samarbejdet med kommunens sko-
le- og dagtilbudsområde. Det er forvaltningens opfattelse at en række andre 
kulturinstitutioner og –foreninger ligeledes kunne være interesseret i mulig-
hederne i partnerskaber.
Fordele:

- Gode erfaringer fra idræts- og fritidsområdet der kan arbejdes videre 
med på kulturområdet.

- Det er den enkelte skole/lærer, der tilrettelægger hvor, hvornår og 
hvordan det giver mening at bruge en ekstern instruktør, sådan at 
det kan indpasses i forhold til elevernes læringsforløb og årsplanerne.

- Vi ved det allerede er interessant for dele af kulturlivet. Skoleområ-
det har i forvejen drøftet partnerskaber med kulturlivet det sidste lille 
halve år, fordi det er et felt der endnu ikke fylder ret meget i det 
samlede åben skole tilbud kommunen pt. har.

- Skolerne har den seneste tid haft et større fokus på elevernes alme-
ne dannelse, samt kompetencer som kreativitet, innovation og entre-
prenørskab – kompetencer som kan styrkes gennem samarbejde 
med udøvende kunstnere mfl.

- En sidegevinst er at flere børn melder sig ind i de lokale foreninger.
Udfordringer:

- Det præcise udformning af tilbuddet og samspillet mellem kulturinsti-
tutioner og –foreninger og skole- og dagtilbudsområdet skal udvikles 
yderligere.

- Transport til og fra skole og dagtilbud og kulturtilbuddet. Det er en 
udfordring, som vi allerede på nuværende tidspunkt oplever ift. sko-
lernes brug af partnerskaber med idrætsforeningerne.

- De pågældende kulturinstitutioner skal kunne løfte opgaven. Det 
handler om at de skal være tilgængelige i skolernes åbningstid, men 
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også at de har medarbejdere eller frivillige, der har kompetencerne til 
at løfte opgaven. Det er ikke alle kulturinstitutioner eller foreninger, 
der har mandskab til dette og vil derfor ikke have gavn af dette initi-
ativ.

Budget: 500.000 kr.

b. Vouchers/entrebillet
Kommunen indkøber et antal vouchers/entrebilletter, som hver skole/dagtil-
bud får til forskellige kulturinstitutioner og kulturelle arrangementer mm. 
Kommunen betaler nu, og så anvendes de løbende.
Kulturaktørerne skal melde ind, hvis de har tilbud der kunne indgå i dette 
initiativ.
Fordele:

- Flere skoler og dagtilbud besøger vores kulturinstitutioner, end det er 
tilfælde i dag, og bliver bevidste om deres tilbud.

- Kulturinstitutioner og foreninger udvikler nye tiltag, der kan bliver at-
traktive tilbud i fremtiden.

Udfordringer:
- Mange af vores kulturinstitutioner tager i forvejen ikke entre, eller i 

hvert fald ikke for børn og institutioner, til deres tilbud, det vil derfor 
ikke give mening for dem kun, at det var et tilbud om entre. De skul-
le i stedet ”opfinde” alternative tilbud, og udfordringen er igen om 
der er interesse for dette eller kompetencerne til dette blandt medar-
bejder eller frivillige.

- Transport til og fra skole og dagtilbud og kulturtilbuddet er en udfor-
dring.

Budget: 50.000 kr.

c. Medlemskab/årskort
Indkøb af et antal medlemskaber/årskort hos foreninger / klubber/ kulturin-
stitutioner mfl. som kan udleveres gratis til familier, der sidder stramt i det 
eller udsatte børn a la Hel Fritid. Kommunen betaler nu og medlemskaberne 
anvendes løbende, efterhånden som de bliver udleveret. Det kunne være det 
socialfaglige område der gav dem til relevante familier.
Kulturaktørerne skal melde ind, hvis de har tilbud der kunne indgå i dette 
initiativ.
Fordele:

- Løfter en udfordring på det udsatte børneområde og vil kunne medfø-
re et mere alsidigt tilbud til de børn der kunne komme i betragtning 
til HelFritids tilbud.

- Flere børn og forældre besøger vores kulturinstitutioner og kulturelle 
foreninger, end det er tilfældet i dag, og bliver bevidste om deres til-
bud.

- Kulturinstitutioner og foreninger udvikler nye tiltag, der kan bliver at-
traktive tilbud i fremtiden.

Udfordringer:
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- Umiddelbart er det kun vores tre billedskoler, garderne og musiksko-
ler, der tilbyder forløb børn kan gå til. Andre kulturaktører, kunne få 
muligheden for at udvikle forløb/tilbud, men det er uvist hvem/hvor 
mange der har interesse i dette eller kompetencerne til undervisning 
blandt medarbejder eller frivillige.

Budget: 50.000 kr.

d. Indkøb af flere klip til kulturbussen hos Museum Vestsjælland
Et etableret tilbud i samarbejde mellem Museum Vestsjælland og Kulturre-
gion Midt- og Vestsjælland. Transport mellem skoler og dagtilbud og en ræk-
ke kulturtilbud i Museum Vestsjællands område. I Slagelse Kommune gælder 
det Slagelse Museum, Flakkebjerg Skolemuseum, Skælskør Bymuseum og 
Vikingeborgen Trelleborg. Kravet til destinationen er, at der tilbydes under-
visning med pædagogiske og didaktiske overvejelse, og transporten kan kun 
benyttes i forbindelse med et undervisningsforløb tilrettelagt af en eller flere 
af de deltagende kulturinstitutioner.
Fordele:

- Et etableret tilbud som er meget populært. De sidste mange år har 
Slagelse Kommune allerede købt ekstra klip, da de klip, der er i afta-
len, bliver brugt hurtigt.

- Administreres af Museum Vestsjælland.
Udfordringer:

- Kun et begrænset udvalg af lokale kulturinstitutioner er en del af til-
buddet. For at flere skal være med, skal de have et undervisningstil-
bud som vurderes på højde med de øvrige deltagende institutioner.

Budget: 52.500 kr. til indkøb af 15 ekstra klip (klippene koster ca. 
3.550 pr. stk.)

e. Pulje til transport
Pulje til transport mellem dagtilbud og skole og et kulturtilbud. Kan både be-
nyttes ift. partnerskabsaftaler og vouchers/entrebilletter, men også til skoler 
og dagtilbud, der selv planlægger et besøg.
Slagelse Musikhus bakker op om dette initiativ, da det er en udfordring de 
ofte har oplevet.
Fordele:

- Dette behov har længe været kraftigt efterspurgt.
Udfordringer:

- Administration af ordningen og enkle retningslinjer skal udformes.
Budget: 500.000 kr.

f. Del af anlægsbudget til kunst
Ved de anlæg der sættes i gang i 2020 og 2021 af et vist omfang, både ny-
byggeri, istandsættelse og udendørsanlæg, skal der afsættes 1,5% af budget 
til håndværkerudgifter til indkøb af kunst eller stedsspecifik udsmykning af 
professionelle lokale kunstnere. Kunsten kan både være som en integreret 
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del af bygningens arkitektur eller det offentlige rums udformning, eller kan 
være bestilte eller indkøbte kunstværker.
Indsatsen er inspireret af kunstcirkulæret, der siden 2004 har fastsat, at der 
i forbindelse med større statsligt byggeri afsættes 1,5 % af håndværkerud-
gifterne til kunstnerisk udsmykning.
”Der skal afsættes midler til kunstnerisk udsmykning ved nybyggeri, tilbyg-
ning, og ombygningsprojekter, hvor håndværkerudgifterne overstiger 1 mio. 
kr., ekskl. moms. Der skal ikke afsættes midler til kunstnerisk udsmykning 
ved mindre byggesager med håndværkerudgifter under 1 mio. kr., ekskl. 
moms, samt ved vedligehold, istandsættelse, eller ved særlige tekniske in-
stallationer, som går ud over ejendommens almindelige forsyning med el, 
vand, varme, ventilation, kabling mv.”
Fordele:

- Sikre opgaver til lokale kunstnere.
- Stedsspecifik kunst der skaber mere interessant byggeri og offentlige 

rum.
- Kommunens samling af kunstværker udvides.

Udfordringer:
- Hvem skal bestemme hvilken kunstner, der skal vælges?
- Skaber flere kunstværker som kommunen har vedligeholdelsespligt 

ift. og ansvar for ved ændringer på byggeri eller anlæg.
Budget: afhænger af anlægsbudgetter

7. Forvaltningen foreslår en prioritering af de forslag til initiativer, der 
på foranledning af BUU er indhentet fra skoler og daginstitutioner 
(forslag fra BUU og de enkelte institutioner). 

Vi har på skoleområdet valgt at tage udgangspunkt i principper for udvæl-
gelse af indsatser/projekter – se nedenstående. Projekter uden prisoverslag 
er ikke medtaget. 

Der er tre principper for udvælgelse/prioritering:
1. Projektet skal komme flest muligt til gode,
2. Projektet skal iværksættes der, hvor der er længst mellem nuværen-

de niveau og det ønskværdige niveau,
3. Projektet skal understøtte gældende politikker og strategier på områ-

det, f.eks. folkeskolereformen og inklusion i almenskolerne.

Projekter, der allerede er bevilget midler til under eksisterende anlægspro-
jekter, er ikke medtaget. De behandles andetsteds.

Prioritet 1 er projekter, hvor alle tre principper er opfyldt.
Prioritet 2 er projekter, hvor et eller to af principperne er opfyldt.
Prioritet 3 er projekter, hvor ingen af principperne er opfyldt.
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9. Det undersøges om, der kan etableres Støjværn som en 50/50 løs-
ning med Vejdirektoratet, under forudsætning af, at det kan ske med 
meget høj grad af lokal involvering, herunder produktion hos lokal 
virksomhed (forslag fra ETU).

Der er flere steder i kommunen, hvor der har været ønsker om støjskærm, 
bl.a. Munkebakken v. Slagelse, Svenstrup i Korsør m.fl. 

Vejdirektoratet har d. 3. april 2020 meddelt kommunen, at de pt. ikke har 
frie midler til rådighed til støjskærm.

Af konkrete særlige aktuelle projekter kan nævnes:

Fra eksisterende støjskærm udfor Psykiatrihospitalet til broen ved Kongevej-
en, en strækning på ca. 550 m, vil en støjskærm skønsmæssigt kunne etab-
leres for et beløb mellem 10 og 11 mio. kr. 

En støjskærm ved Rønnebærvej, en strækning på ca. 100 m strækning vil 
kunne etableres for ca. 2,0 mio. kr.

11. Det undersøges om restarealerne på Hjemmet ved Noret kan udnyt-
tes yderligere og om den udvendig renovering af Administrationsbyg-
ningen ved Stigsnæs kan fremskyndes (forslag fra ETU).

Restarealet på Norvænget 5, 4230 Skælskør, tidligere anvendt som industri-
køkken. Lokalet er på ca. 120 m2. Lokalet er i store træk uændret fra den 
tid det var i brug. Overflader bærer stadig præg af industrikøkken, hvor gul-
ve og vægge stadig er flisebelagt. 

Lokalet bruges i dag til opbevaring af overskydende møbler fra renovering af 
Skælskør Plejecenter, samt opbevaring af diverse hårde hvidevarer, både fra 
industrikøkkenet samt elementer fra plejeboliger. 
Der er ikke pt handicapvenlig adgang til rummet andet end via det lokale der 
netop er istandsat.

Fremtidig brug
På nuværende tidspunkt er Kommunale ejendomme i dialog med 2 aktører 
om anvendelse af lokalet. Disse er ikke afklaret på nuværende tidspunkt.
Det forventes at lokalet kan, med beskedne midler, igen bruges som køkken 
eller eventuelt værksted hvor indretning og overflader kan genbruges. Æn-
dring til anden funktion, som eks. mødelokale vil kræve en gennemgribende 
ombygning.

Administrationsbygningen ved Stigsnæs
Facaderenoveringen igangsættes hurtigst muligt
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13. Det undersøges om konkrete trafiksikkerhedsprojekter kan fremmes 
og igangsættes snarest muligt fx bedre sikkerhed på skoleveje, asfal-
tering af vejbump i Skælskør ved Højskolen og ved Slagelse Landevej 
mv. (forslag fra BUU, MPL, FSU og ETU).

Byråd / ETU har i år frigivet og disponeret trafiksikkerhedsarbejder for i alt 
9,0 mio. kr.  Planlægningen af disse arbejder er igangsat. Herudover pågår 
bl.a planlægning og udførelse af krydset Sorø/ Strudsbjergvej og cykelsti 
Kirke Stillinge / Bildsø.

Der skal af ressource- og tidsmæssige årsager være fokus på trafiksikker-
hedsprojekter, som ikke kræver særlig projektering eller godkendelser (her-
under politigodkendelser).   

Rumlefeltet i Skælskør og Slagelse landevej fjernes og erstattes af vejbump i 
fuld vejbredde (finansieres af coronamidler).

Finansieret af coronamidler foreslås følgende: 
Fjernelse af pudebump og etablering af bump i fuld vejbredde på Kalund-
borgvej/Valbygårdsvej/Ndr. Ringgade/Holmstrupvej og Sorøvej/Smedega-
de/Holbækvej/Tjørne Allé jf. ETU udvalget beslutning på møde i marts. I alt 
1.8 mio. kr.

15. Det undersøges, om der kan igangsættes renovering af forsamlings-
huse i landdistrikterne, fx ved at overførte Landdistriktsmidler kan af-
sættes til lokalrådene og forsamlingshuse, som kan benytte dem til 
istandsættelsesarbejder med det samme (forslag fra MPL).

Der er d. 6. april udsendt brev til Lokalråd, landsbyråd og forsamlingshuse 
om at søge midler til hjælpepakke.

16. Der udarbejdes forslag til, hvordan overførte midler fra Naturområdet 
kan bringes i spil snarest muligt, herunder om biodiversiteten kan 
fremmes, jf. kommende bæredygtighedsstrategi (forslag fra MPL).

Administrationen udarbejder forslag til kommende fagudvalgsmøde.

19. Det undersøges, om der kan etableres arbejdspladser indenfor områ-
der, hvor der er behov fx sundhed, grønne områder, rengøring eller 
andre relevante områder, idet der politisk er meget stor fokus på at 
skabe beskæftigelse, herunder et særligt fokus på at skabe beskæfti-
gelse for unge (forslag fra SBU).
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I det omfang kommunen vælger at udvide antallet af kommunale arbejds-
pladser med en række korte vikaransættelser i eksempelvis 3 måneder, som 
følge af covid-19-situationen, er der tale om et politisk initiativ i forhold til 
kommunens ageren som arbejdsgiver. Det vil sige, at det er staben for Le-
delse, Udvikling og HR, som har det overordnede ansvar for eventuelle nye 
ansættelser i et tæt samarbejde med de enkelte kommunale virksomheder, 
herunder et ansvar for at undersøge, hvor der er størst behov for ekstra 
hjælp til løsning af opgaver.

Den beskæftigelsespolitiske opgave består i at vejlede kommunen som ar-
bejdsgiver om, hvor der er størst overskud af arbejdskraft, som er i risiko for 
at forblive ledig, samt at sikre den nødvendige arbejdskraft til sådanne nyop-
rettede stillinger ved hjælp af Jobcentrets rekrutteringsenhed, så lokal ar-
bejdskraft kommer i spil.

Ved en eventuel udvidelse af de kommunale arbejdspladser, foreslås opga-
ven derfor delt ansvarsmæssigt mellem staben for Ledelse, Udvikling og HR 
og Jobcentret.

Ud fra en beskæftigelsesvinkel er det for kommunen relevant at kigge på 
bl.a. rengøringsområdet, grønne områder eller opgaver inden for sundheds-
området, hvor der ikke kræves faglærte kompetencer, eksempelvis forslag 
31 om aflastningsfunktioner på plejeområdet. 

Jobcentrets erfaring tilsiger, at der umiddelbart er færre barrierer, når der 
skal etableres nye jobfunktioner inden for eksempelvis de grønne områder 
frem for sundhedsområdet. Kommunen kan ikke forvente, at der kan ansæt-
tes nyt midlertidigt sundhedspersonale med kompetencer inden for området, 
da de få ledige, der er inden for området, primært vurderes at være berørt 
af såkaldt skifteledighed. Til gengæld kan det være en god idé at udvide 
samarbejdet med sundhedsområdet, som ser på behov på både kort og læn-
gere sigt (jf. opkvalificering som beskrives under punkt 20). 

Det kan ligeledes give god mening at have særligt fokus på at oprette en 
række korte vikaransættelser særligt til de unge. Det er en målgruppe, som i 
mindre grad har et A-kassetilhørsforhold, og som derfor i mindre grad kan 
drage fordel af flere af regeringens hidtidige støtteinitiativer. Desuden kan et 
sådant initiativ for de unge gå hånd i hånd med den særlige indsats omkring 
småjob, der blev besluttet i budgettet, og som allerede er ved at blive søsat i 
et samarbejde mellem HR og Ungehuset. Indsatsen kan også hænge sam-
men med punkt 20, således jobskabelsen understøtter punkt 20, så der er 
en sammenhæng, hvilket gælder for borgere under og over 25 år.

Kommunale Ejendomme: Rengøringen og Servicemedarbejdere:
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Det vil være muligt at skabe ekstra jobs indenfor rengøringen, men forment-
lig først når skoler, daginstitutioner mm. genåbner. Fokus vil i en periode 
herefter være på at fortsætte den øgede rengøring for at mindske smitterisi-
koen. Lige nu har vi personale der er hjemsendt, hvorfor at ny ansættelser 
vil give bedst mening, når vi ”åbner” igen.

Det samme vil kunne gøres i Ejendomsservice, hvor mange opgaver ligger at 
venter, og hvor ekstra hænder vil kunne gøre en stor forskel.

Det vurderes, at vi kan beskæftige:
Rengøringen op til 10 personer (Svarende i ordinær ansættelse til ca. 2 mio. 
kr).
Ejendomsservice op til 10 personer (Svarende i ordinær ansættelse til ca. 
2,8 mio. kr).
I begge områder vil ufaglært arbejdskraft kunne brug

20. Der udarbejdes forslag til ekstra uddannelsesmæssige indsatser til de 
borgere, der forventes ikke at vende tilbage til deres tidligere job 
(forslag fra SBU, udvalget peger særligt på uddannelser indenfor so-
cial og sundhed samt det pædagogiske område).

Dette forslag indebærer ligesom forslag 19 en delt ansvarsmæssig opgave 
mellem staben for Ledelse, Udvikling og HR og Jobcentret, hvor der både er 
tale om både en arbejdsgiverrolle og en beskæftigelsespolitisk rolle.

En mulig løsning kan være at afsætte en ekstraordinær fælles pulje eller pul-
jer til de forskellige forvaltningsområder, så det er muligt for kommunen på 
sigt at stille flere elevpladser til rådighed. Det kan eksempelvis være inden 
for sundhedsvæsenet, serviceassistenter eller det pædagogiske område 
m.v., hvor der også på sigt forventes at være gode mulighed for jobansæt-
telse, ligesom Slagelse Kommune kan overveje muligheder for etablering af 
voksenlærlingepladser i Slagelse Kommune, som understøtning for det vok-
senlærlingeprojektet Virksomhedsservice har igangsat.

En anden mulig løsning kan være at udvide konto 5-driftsmidlerne til be-
skæftigelsesområdet med særlig fokus på øget brug af redskabet ”ordinær 
uddannelse”. Mploys aktuelle benchmarking af den kommunale økonomi på 
beskæftigelsesområdet viser, at der er et åbenlyst behov for og potentiale i 
at udvide de kommunaløkonomiske rammer. Det gælder bl.a. i forhold til 
ordinær uddannelse, hvor Slagelse årligt anvender 2.200 kr. pr. borger, 
mens gennemsnittet af kommuner anvender 4.100 kr. En ekstra fordel ved 
en sådan løsning er, at staten har givet tilsagn om at bidrage med 80 % af 
finansieringen til udvalgte ordinære uddannelsesindsatser inden for arbejds-
markedets behov, hvis blot kommunen har mulighed for at komme med en 
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egenfinansiering på 20 %. For øvrige ordinære uddannelsesindsatsen er fi-
nansieringen 100%.

21. Det undersøges, om der kan laves aftaler om lokale virksomheders 
omstilling af produktionen til værnemidler, som kommune kan afta-
ge, herunder om aktiveringstilbud kan være en del af sådanne aftaler 
(forslag fra SBU og USB).

På landsplan har Lægemiddelstyrelsen allerede bedt Dansk Industri (DI) om 
at koordinere et nationalt samarbejde om at omstille dele af Danmarks indu-
striproduktion til værnemidler (handsker, kitler, mundvisir, isolationsdragter, 
mundbind og håndsprit).

DI har allerede indhentet oplysninger og tilsagn fra virksomheder, der har 
mulighed for at bidrage, ligesom alle virksomheder, der kan hjælpe, frem-
over skal henvende sig direkte til DI.

I det omfang der skal arbejdes videre med dette forslag, er det derfor afgø-
rende at inddrage Erhvervscentret og Erhvervshus Sjælland, som står for 
den erhvervspolitiske rådgivning. Det kan være med henblik på at belyse, i 
hvilket omfang der er lokale virksomheder, som allerede er blevet kontaktet 
af DI eller som selv har taget kontakt. Hvis det ikke er tilfældet, kan Er-
hvervscentret/Erhvervshus Sjælland eventuelt være behjælpelige med at 
gøre opmærksom på disse nye erhvervsmuligheder til relevante industrivirk-
somheder i lokalområdet. 

I hvilket omfang aktiveringsaftaler kan blive en del af en eventuel omstillet 
produktion, afhænger for det første af, hvornår og i hvilket omfang regerin-
gen igen åbner op for beskæftigelsesindsatsen. På nuværende tidspunkt er 
det således ikke muligt at oprette nye aktiveringstilbud. For det andet vil der 
sandsynligvis opstå et stort beskæftigelsespolitisk dilemma, når der åbnes 
op igen, med de nuværende regler. Et dilemma, som Folketinget endnu ikke 
har forholdt sig til. Historisk set vil der være ekstraordinært mange virksom-
heder, hvor det slet ikke længere er muligt at oprette eksempelvis lønt-
ilskudspladser, fordi de pågældende virksomheder har foretaget store afske-
digelser.

24. Det undersøges om følgende kan igangsættes snarest muligt samt 
prisen på: Lydisolering af Kulturhuset (VASAC) på Rosenkildevej, 
musiklokale i kælderen, som i forvejen er et Arbejdstilsynspåbud, 
VASAC Rosenkildevej 83, Aktivitets- og samværsbygningen, nyt ind-
gangsparti renoveres og forbedres, VASAC Korsør etablering af ek-
stra toiletter og 2 brusekabiner, VASAC Korsør, Bag Stadion 11, samt 
VASAC Slagelse Erhverv etablering af en varelift/elevator på Indu-
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strivej 7, Slagelse for at skabe adgang imellem stueetagen og et lo-
kale i kælderen (forslag fra SBU).

Det vurderes, at alle opgaver kan igangsættes hurtigt, da opgaverne er 
kendte og allerede beskrevet. Lydisolering er allerede sat i gang, da den og-
så er på listen over mulige vedligeholdelsesopgaver

Lydisolering af Kulturhuset (VASAC)
Rosenkildevej 91B, musiklokale i kælderen: 300.000 kr.

VASAC Korsør
Bag Stadion 11
Etablering af ekstra toiletter og 2 brusekabiner: 150.000 kr.

VASAC Slagelse Erhverv 
Etablering af en varelift/elevator på Industrivej 7: 500.000 kr. 
  
VASAC Rosenkildevej 83, Aktivitets- og samværsbygningen
Nyt indgangsparti renoveres og forbedres: 350.000 kr.

25. Det undersøges om isolering af Torvegade for træk og kulde fra vin-
duer kan igangsættes snarest muligt (forslag fra USB).

Problemstillingen undersøges nærmere inden der kan sættes noget i gang. 
Undersøgelserne forventes udført i uge 16.

26. Mulighed og behov for at etablere en Digital dagbog, som en kom-
munikationsplatform mellem borgere og sagsbehandlere undersøges 
(forslag fra USB og FSU).

Administrationen har kortlagt mulighed og behov for at anvende Den Digitale 
Dagbog, som primær kommunikationsplatform mellem borgeren og plejeper-
sonalet eller sagsbehandleren. Administrationen vurderer, at der ikke kan 
opnås en hurtig effekt eller merværdi ved indkøb af den digitale dagbog i 
den nuværende situation, fordi produktet kun kan anvendes til en meget be-
grænset målgruppe og samtidig vil medføre et betydeligt implementerings-
pres på personalet. 

Den digitale dagbog fungerer sådan, at borgeren dagligt udfylder nogle faste 
spørgsmål, som er tilgængelige på internettet. Personalet modtager besva-
relserne, og kan derefter vurdere om borgeren skal kontaktes. Brug af dag-
bogen kræver, at borgeren har adgang til internettet. 
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I Center for Sundhed og Ældre vil det være meget få indsatser, hvor den di-
gitale dagbog vil være anvendelig. Ofte vil kontakt til borgeren være forbun-
det med enten fysisk hjælp, eller at der er brug for to-vejs kommunikation, 
for at kunne afdække borgerens behov. Borgerne har forskellige behov og 
der er brug for konkrete individuelle vurderinger, fremfor en fast spørge-
ramme. Derudover vil en del borgere være for kognitiv dårlige til at kunne 
betjene dagbogen. Administrationen vurderer, at almindelig telefonopkald, 
som blandt andet anvendes af Pårørendevejlederfunktionen og Forebyggen-
de hjemmebesøg er mere anvendelig til målgruppen. Samtidig vil indsatser, 
som står for døren i kommunen, fx TeleKOL og skærmbesøg generelt være 
mere anvendelige til målgruppen end den digitale dagbog. 

På lige fod vurderer administrationen at behovet i Handicap og Psykiatri ikke 
er tilstede, da målgruppen har brug for mere nærværende og tryghedsska-
bende støtte i tiden med covid-19, hvilket bedst opnås gennem faste aftaler 
over eksempelvis skærmbesøg. 

Derudover vurderer administrationen på baggrund af tidligere erfaringer med 
implementering af digitale løsninger, at den digitale dagbog kræver væsent-
lige medarbejderressourcer til igangsætning og implementering. Der skal 
udarbejdes spørgsmål til de forskellige målgrupper, borgerne skal vejledes 
og introduceres til brugen, medarbejderne skal introduceres til brugen, og 
der skal udarbejdes en arbejdsgang for daglig gennemgang af borgernes be-
svarelser. Administrationen vurderer ikke, at det er hensigtsmæssigt at star-
te en implementeringsproces, som kræver medarbejderressourcer i dette 
omfang i den nuværende situation med covid-19. 

Omkostninger:  En digital dagbog koster 12.500 kroner/stykket for hver 
målgruppe, der skal udarbejdes specifikke spørgsmål til. Derudover koster 
det minimum 30.000 kroner/årligt i licens

27. Det undersøges, om der kan tages Initiativer, der kan imødegå kri-
sens effekt på stigende ensomhed og oplevelsen af at være isoleret 
for ældre og borgere med særlige behov; fx via ringeteams, videobe-
søg og lignende i Slagelse Kommune eller med hjælp fra forskellige 
frivillige organisationer (forslag fra USB og FSU).

Efter møde Slagelse Frivilligcenter og CFS, er der enighed om at der er be-
hov for at booste de eksisterende online fællesskaber og telefontjene-
ster/kæder mm., som frivillige foreninger, både lokale og nationale, allerede 
nu tilbyder mhp. at imødegå ensomhed og social isolation under Covid-19 
krisen.

Udfordringen er, efter mødets opfattelse, ikke mangel på frivillige kræfter, 
men på hvordan disse kan organiseres så de effektivt kan komme i kontakt 
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med ensomme og isolerede borgere, på den ene side og formidling af de 
mange frivillige online-tjenester til målgruppen og deres pårørende, på den 
anden side.

Slagelse Frivilligcenter er ved at opbygge en oversigt over både lokale og 
nationale hjælpetilbud fra frivillig sociale organisationer – den udbygges lø-
bende. Den findes på deres hjemmeside: https://frivillig-slagel-
se.dk/rss/528-corona-hjaelp-og-information

Frivilligcentret har dog hverken kapaciteten til eller erfaringen med tele-
fontjenester eller formidling af hjælpetilbud på individniveau. Derfor har vi 
på mødet i dag besluttet at vi i dag og i morgen vil forhøre os hos de frivilli-
ge foreninger i Slagelse Kommune, der har erfaring med telefontjenester, 
om en af disse vil være interesseret i at være tovholder på organiseringen af 
en fælles og koordineret hjælpeindsats mod social isolation og ensomhed for 
Slagelseborgere under Covid-19 krisen.

Herefter vil vi foreslå at Slagelse Kommune hjælper de frivillige foreninger 
med at søge Trygfondens akutpulje til sociale indsatser for sårbare grupper 
under den nuværende corona-krise. 

Vi vil særligt søge midler til:
1) Fælles koordinering af de mange frivillige hjælpetilbud
2) Organisering af de mange frivillige Slagelseborgere
3) Formidling af de mange hjælpetilbud til borgere, pårørende, læger 

m.fl. via diverse medier, herunder produktion af guide til særligt æl-
dre og sårbare grupper som ikke bruger eller har adgang til typiske 
medier. 

Uddybning fra ældreområdet:
Situationen med COVID-19 udbruddet har udløst Slagelse Kommunes sund-
hedsberedskabsplan, der skal sikre at kritiske funktioner varetages igennem 
krisen, herunder hjemmepleje, sygepleje og plejecentre samt den nødvendi-
ge støtte til borgere med handicap og psykiske vanskeligheder. I forbindelse 
med udbruddet arbejder administrationen på, at sikre det interne sundheds-
beredskab, hvor personaleressourcer fra ikke-kritiske funktioner omfordeles 
og oplæres til at kunne varetage kritiske funktioner. Samtidig er der etable-
ret en jobbank, hvorfra der kan indkaldes eksterne ressourcer. Administra-
tionen vurderer, at sikring af personalekapacitet til håndtering af kritiske 
funktioner i forbindelse med COVID-19 er første prioritet, hvorfor de kom-
munale frontmedarbejdere anbefales, at stå til rådighed i beredskabet.

Under COVID-19 udbruddet er Pårørendevejlederfunktionen og Forebyggen-
de hjemmebesøg i Slagelse Kommune fortsat tilgængelig via telefonisk sam-
tale. 

https://frivillig-slagelse.dk/rss/528-corona-hjaelp-og-information
https://frivillig-slagelse.dk/rss/528-corona-hjaelp-og-information
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Administrationen har følgende forslag til, hvordan kommunen kan understøt-
te initiativer, der kan modvirke, at ældre borgere oplever ensomhed og iso-
lation:

 Formidling af frivillige organisationers tilbud om digitale samtaleven-
ner til ældre borgere og særligt udsatte, fx har Røde Kors et tilbud 
om ”Snak Sammen”, hvor frivillige tilbyder samtaler over telefon, 
tablet eller computer.

 Samarbejde med frivillige organisationer og foreninger, der ønsker, 
at ansøge Trygfondens akutpulje på 30 mio. kr. til frivillige organisa-
tioners og foreningers arbejde med mennesker med særlige behov 
under den aktuelle situation med corona-smitte i samfundet. I Tryg-
fondens akutpulje kan der blandt andet gives støtte til rekruttering af 
rådgivere, kapacitetsudvidelse, kompetenceudvikling af rådgivningen, 
så den matcher de aktuelle behov, ligesom der kan gives støtte til 
anvendelse af digitale redskaber, telefonkæder og lignende, der kan 
bruges til kontakt mellem mennesker i en situation, hvor man ikke 
kan mødes fysisk. Akutpuljen kan kun søges af etablerede organisa-
tioner og foreninger og kan ikke søges af private, kommercielle eller 
politiske aktører. Administrationen har taget kontakt til Frivilligcen-
tret med henblik på at drøfte mulighederne i akutpuljen.

 Slagelse Kommune kan afsætte et beløb til en akutpulje på lige fod 
som Trygfonden, som etablerede frivillige organisationer og forenin-
ger kan ansøge, hvis de får afslag via Trygfonden. Dette forslag for-
udsætter, en smidig og hurtig ansøgningsproces.

28. Det undersøges om Beredskabet kan fremrykke brandtiltag, –inspek-
tioner og lignende tiltag samt investering i en udvidet øvelsestunnel 
(forslag fra FSU og Beredskabet).

I forbindelse med nogle tragiske brande på plejecentre i Danmark, har lan-
dets kommuner, herunder Slagelse undersøgt samtlige plejecentre for 
brandsikkerhedsmæssige foranstaltninger.
Hensigten fra staten var at plejecentre m.v. skulle undersøges og opnorme-
res til at følge nutidige regler på brandsikkerhedsområdet, opnormeringen er 
væsentlig i forhold til bl.a. brandvæsenets hurtige alarmering ved brand, 
herunder hvis der er personale tilstede, deres erkendelse af brand og hurtige 
indsats til at redde personer og endvidere påbegynde slukning og begræns-
ning af brand.
I Slagelse har vi en række plejecentre og ældreboliger der ikke lever op til 
kravene, herunder en del af dem i kommunens egne almene boliger.

Bjergbyparken, Hashøjvej 7 500.000
Plejeboliger og servicecenter, Quistgaardsvej 4 500.000
Quistgården ældreboliger, Møllebjergvej 12 500.000
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Ældrebolig Lützensvej 2 500.000
Ældreboliger Afd. 522, Lützensvej 1 500.000
ACV Skanderborgvej 5 Døgnbørn 2-3 296.000
ACV Skanderborgvej 5 Døgnbørn 2-3 147.525

Vi har forespurgt BDO omkring problematikken med finansiering af udgifter i 
de kommunale almene plejeboliger. Deres svar var i korte træk således:

Det er deres umiddelbare opfattelse, at sådanne udgifter vedr. almene bo-
ligarealer ikke kan betales af kommunen. Dog kan kommunen selvfølge af-
holde evt. udgifter der vedrører servicearealerne.

Udgifter til forbedringer o.l. i boligarealer skal betales af den pågældende 
boligafdeling. Dette følger af reglerne i Almenboligloven skal beboerne selv 
betale for forbedringer o.l., ligesom det følger af Kommunalfuldmagten, at 
kommunen ikke uden lovhjemmel har adgang til at gennemføre foranstalt-
ninger, der ikke kommer en bredere kreds af borgere til nytte - det såkaldte 
almennyttekriterium.

Da afdelingerne ikke alle har opsparede midler til at forbedre brandsikkerhe-
den kan disse evt. finansieres via låneoptag og den deraf følgende ydelse 
skal indregnes i boligerne huslejebudget.

Udvidelse af øvelsestunnel: 
Udvidelsen af øvelsestunnellen er underlagt forhold, som skal godkendes af 
A/S Storebælt, idet øvelsestunnellen anvendes til uddannelse for det særlige 
storebæltsberedskab, vi er pt. i dialog med Storebælt om dette. Når godken-
delse fra A/S Storebælt foreligger kan projektet startes op med det samme.

Den samlede omkostning til udvidelsen inkl. efterfølgende indretninger af 
øvelsesobjekt, togvogn med transport og gasbrandinstallation koster 
5.495.000 kr.
Udgifterne samlet i hovedposter:
Opførelse af bygning og installationer: 2.945.000,-
Togvogn og brandbeskyttelse: 1.050.000,-  
Brand-, redningsmarkeringer og gasbrande: 1.500.000,-

29. Det vurderes om der kan etableres anrettekøkken på de plejecentre, 
som ikke har køkken (forslag fra FSU).

Administrationen har undersøgt muligheden for, at etablere tre anretterkøk-
kener på Smedegade Plejecenter. På Smedegade Plejecenter produceres al 
morgenmad og frokost i storkøkken. Med tre anretterkøkkener bliver produk-
tionen af mad flyttet derhen, hvor beboerne opholder sig i det daglige.
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Etablering af de tre anretterkøkkener kræver, at der for det ene køkken la-
ves en tilbygning. Forud for etablering skal der indhentes byggetilladelse, 
fordi der ændres i rummenes funktion. Sagsbehandlingstiden for byggetilla-
delse vil være i omegn af 6-8 uger. Derudover skal entreprisen sendes i ud-
bud. 
Etableringsomk. - 3 anretterkøkkener (estimat): 3.4 mio. kr. 

31. Det undersøges, om der under krisen kan afsættes ekstra ressourcer 
til aflastning af pårørende til demente borgere (forslag fra FSU).

Aflastningen af pårørende til borgere med demens skal i denne periode afve-
jes op i mod hensynet til ikke at udgøre en unødig smitterisiko. Samtidig er 
det vigtig, at aflastningen varetages af de rette faglige kompetencer, der kan 
sikre den bedste mulige dag for borgeren med demens. Administrationen har 
undersøgt mulighederne for at åbne et daghjem, der kan aflaste de pårøren-
de til borgere med demens, der har mest brug for det. Daghjemmet Amalie-
haven kan åbnes med 3 borgere pr. dag. – 5 dage om ugen. Det begrænse-
de antal borgere medvirker til, at der kan holdes den nødvendige afstand, 
som udmeldt fra Sundhedsstyrelsen. 

Derudover vil der blive taget følgende tiltag for at nedbringe smitterisikoen:
 Kørsel til og fra daghjemmet vil så vidt muligt forestås af den samme 

chauffør fra Egons busser. Borgerne bliver placeret i bussen efter 
gældende regler om afstand i forbindelse med COVID-19 

 Borgerne skal, så vidt det er muligt, vaske/spritte hænder ved an-
komst, inden frokost og ved eftermiddagskaffen  

 Frokost bliver smurt og serveret den for den enkelte borger 
 Amaliehaven inkl. elevator bliver rengjort dagligt, når borgerne er 

hentet om eftermiddagen
 Borgere, der udviser symptomer, modtages ikke i Amaliehaven før 

negativ test foreligger.

Der foretages en konkret og individuel vurdering af kommunens demenskon-
sulenter i samarbejde med hjemmeplejen i forhold til hvilke pårørende og 
borgere, der tilbydes aflastning på daghjemmet Amaliehaven i denne perio-
de.

Tiltaget kræver ikke tilførsel af ekstra ressourcer.

33. Det undersøges, om der kan gives kompensation på 1-2 måneder til 
børnefamilier, der har indbetalt forældrebetaling for pasning i dagin-
stitutioner, for den tid, hvor der kun er tilbudt nødpasning (forslag fra 
ØU).
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Der kan gennemføres betalingsfri i juni, og det vil alt i alt koste ca. 7,5 
mio.kr. Forvaltningen udarbejder forslag til politisk behandling.

Administrative forslag på Miljø, Plan og Teknikområdet:
Nedrivning af to salthaller (gasværksgrund og dalsvinget i Slagelse) og op-
førsel af én ny og større på materielgård i Slagelse (projekteres og udføres 
af private): 3.200.000 kr.
Dette vil fjerne vinteraktiviteter og grim bygning fra gasværksgrunden i Sla-
gelse, hvor der planlægges for by- og boligudvikling på alle sider (mellem 
”show-techgrund” og den gamle slagterigrund nord for station m.v.)
 
Udskiftning/fornyelse af nedslidte legepladser i parker m.v. (indkøb fra pri-
vate): 500.000-2.500.000 kr.

Øget fokus på udskillelse af offentlige veje. Her kan der indgås aftaler med 
lokale landinspektørfirmaer. 200.000 – 500.000kr

Asfaltering af Agersø havn. 500.000 kr. 

Diverse andre vejprojekter. 


